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Miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Da jeg voksede op i Sverige i 70'erne og 80'erne, føltes EU ofte langt væk. Det var aldrig en garanti, at Sverige en 

dag ville blive medlem af Unionen, hvilket måske skyldtes vores geografiske placering yderst på kontinentet 

kombineret med en tradition for at se os selv som alliancefrie og uafhængige. Men da jeg som ung og politisk 

engageret studerende i begyndelsen af 90'erne kæmpede for, at Sverige skulle blive medlem, skyldtes det ikke 

blot, at jeg var overbevist om de økonomiske fordele, som et medlemskab ville indebære, men også fordi jeg 

vidste, at Sverige hørte til i det europæiske projekt. EU repræsenterede med sit fundament baseret på åbenhed, 

frihed og menneskelig værdighed min generations forhåbninger og den fremtid, vi ønskede for vores børn.  

 

Jeg husker stadig tydeligt den tid: diskussionerne derhjemme, debatterne i skolen og møderne med borgerne på 

rådhuse og pladser i hele landet. Jeg husker frem for alt den enorme stolthed, jeg følte, da Sverige endelig blev 

medlem. Jeg kan ikke forestille mig nogen større ære end som kommissær at kunne fortsætte med at bidrage til at 

opbygge vores fælles europæiske fremtid.  

 

Som en stolt mor og bedstemor er jeg i stigende grad fokuseret på, hvilken Union vi vil overlade til den næste 

generation. Der er mange udfordringer for vores sikkerhed, velstand og den natur, som vi er afhængige af for vores 

trivsel. Men jeg er også overbevist om, at vi har den kollektive styrke til at overvinde disse udfordringer, hvis vi 

arbejder sammen.  

 

Som minister for EU-anliggender under det svenske formandskab for Rådet i 2023 fik jeg til opgave at fremme et 

grønnere, sikrere og mere velstående Europa. At hjælpe med at fastlægge kursen for Unionen i en periode med 

hidtil uset usikkerhed var lige så udfordrende, som det var givende, og jeg er stolt af min rolle med hensyn til at 

opretholde vores støtte til Ukraine, sætte konkurrenceevne øverst på dagsordenen og hjælpe med at nå til enighed 

om væsentlige dele af Fit for 55-pakken.  

 

For et par uger siden tildelte kommissionsformand Ursula von der Leyen mig som indstillet kommissær en 

portefølje, der berører alle europæeres liv. Som formanden bemærkede i min opgavebeskrivelse, "er klima- og 

naturbeskyttelse afgørende for velstand og sundhed". Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg bidrage til 

at gennemføre de politiske retningslinjer som kommissær med ansvar for miljø, vandresiliens og en 

konkurrencedygtig cirkulær økonomi samt ved at være et aktivt, samarbejdsorienteret og engageret medlem af 

kollegiet. Få politikområder præger den gældende EU-ret mere end disse. Det vil derfor være afgørende med et 

tæt samarbejde med andre medlemmer af kollegiet — en dyd, som jeg håber og tror, at jeg klart har vist gennem 

hele min politiske karriere.  

 

Som kommissær vil jeg lægge stor vægt på at formidle EU til borgerne lokalt, både inden for og uden for min 

portefølje. Jeg ser derfor frem til at besøge alle medlemsstater og mange regioner og til aktivt at samarbejde med 

vores internationale partnere — navnlig inden for rammerne af den globale Kunming-Montreal-ramme for 
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biodiversitet og den globale traktat om plast. I overensstemmelse med Kommissionens mål om at styrke Europas 

geopolitiske rolle vil jeg også bestræbe mig på at sikre, at EU indtager en ledende rolle i den globale 

miljøforvaltning, navnlig med hensyn til biodiversitetsbeskyttelse, vandresiliens og politikker for den cirkulære 

økonomi, der bidrager til både vores globale konkurrenceevne og miljømæssige bæredygtighed. 

 

Som kommissær vil jeg også fortsætte vores vigtige arbejde med ligestilling mellem kønnene og inddragelse af 

unge, som er spørgsmål, hvor Parlamentet har udvist stort lederskab. Som fremhævet i FN's Miljøprogram og 

OECD's globale miljøforum har klimaændringerne kønsspecifikke virkninger. Jeg vil derfor i samarbejde med 

kommissæren med ansvar for ligestilling og ved at mobilisere ressourcer såsom GD for Miljøs 

ligestillingskoordinator og Kommissionens ligestillingstaskforce sørge for at arbejde hen imod integration af 

kønsaspektet i alle miljøpolitikker som krævet i det 8. miljøhandlingsprogram. Jeg vil sikre, at relevante 

kønsspecifikke virkninger analyseres i konsekvensanalyser, og indgå i en dialog med interessenter om disse 

spørgsmål. Dette vil omfatte at tage hensyn til miljøpolitikkernes sociale indvirkning på kvinder, navnlig i sårbare 

samfund, og at sikre, at vores omstilling til bæredygtighed ikke forværrer de eksisterende uligheder. 

 

Et varigt tab af miljøkvalitet og biodiversitet vil påvirke de yngre generationer. Og unge har deres egne – til tider 

forskelligartede – synspunkter om den rette tilgang til miljøpolitikker, vandresiliens og den cirkulære økonomi. 

Jeg ser derfor frem til min første årlige ungdomspolitiske dialog, som jeg skal deltage i inden for de første 100 

dage af min mandatperiode. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg være særlig interesseret i at mødes 

med ungdomsrepræsentanter i hele EU og internationalt, herunder fra miljøorganisationer og unge landbrugere. 

Disse høringer vil hjælpe mig med at forstå de unges perspektiv, når jeg udformer de politikker, som jeg har 

ansvaret for, og når jeg repræsenterer EU globalt.  

 

Som indstillet kommissær, der beder om Deres tillid, forpligter jeg mig til at overholde de højeste etiske standarder, 

til altid at handle i overensstemmelse med traktaterne og til at overholde adfærdskodeksen for kommissærer. Under 

det svenske formandskab for Rådet lagde jeg stor vægt på at fungere som en ærlig mægler og finde fælles fodslag 

mellem medlemsstaterne. Som kommissær vil jeg ikke modtage instrukser fra nogen regering eller anden enhed, 

og jeg vil hellige mig fuldt ud at fremme europæiske interesser. Hvis der opstår en situation, der kan udgøre en 

interessekonflikt i forbindelse med udøvelsen af mit hverv, vil jeg straks underrette formanden. Jeg tager ikke let 

på disse forpligtelser: Som uddannet advokat, tidligere medlem af det svenske advokatsamfund, mangeårigt 

parlamentsmedlem og minister har jeg viet mit liv til at tjene på grundlag af principperne om integritet, 

uafhængighed og upartiskhed.  

 

 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 

hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Siden grundlæggelsen er EU's styrke blevet opbygget gennem samarbejde. Det europæiske projekt kunne aldrig 

være blevet en succes uden samarbejde på tværs af landegrænser, regioner og politiske overbevisninger. Dette 

princip om samarbejde er også forankret i forholdet mellem vores institutioner. Det er et princip, som jeg lover at 

overholde.  

 

Som mangeårigt parlamentsmedlem, tidligere minister for EU-anliggender og kommende kommissær er jeg meget 

bevidst om vigtigheden af at inddrage de borgere, som jeg håber på at tjene. Som medlem af kollegiet, og under 

overholdelse af de procedurer, der er fastsat i traktaten, betragter jeg mig selv som ansvarlig over for de direkte 

valgte medlemmer af Europa-Parlamentet. Det var sådan, jeg arbejdede i regeringen, og det er sådan, jeg vil arbejde 

som kommissær. 

 

Parlamentet har gentagne gange udvist lederskab med hensyn til Europas bæredygtige omstilling. De har krævet 

en klar indsats og klare resultater, samtidig med at De også har givet de borgere, der er bekymrede over, at vores 

politikker nogle gange er for komplekse, en stemme. Jeg var selv vidne til dette under min tid som minister for 
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EU-anliggender under det svenske formandskab for Rådet, da jeg deltog i næsten halvtreds plenardebatter. Dette 

gav mig uvurderlig indsigt i Parlamentets ønsker og bekymringer, hvilket hjalp mig med at bygge bro mellem 

medlovgiverne. Den bæredygtige og retfærdige omstilling skal udvikles i samarbejde med Parlamentet for at sikre 

den bredest mulige demokratiske støtte og de mest effektive politiske resultater. 

 

Jeg lover at fortsætte disse udvekslinger, hvis jeg bliver godkendt som kommissær, og at arbejde på at styrke det 

særlige forhold mellem Parlamentet og Kommissionen i overensstemmelse med de forpligtelser, som formanden 

har bekræftet i sine politiske retningslinjer, rammeaftalen fra 2010 og den interinstitutionelle aftale om bedre 

lovgivning fra 2016. Som kommissær vil jeg sikre, at alle forbindelser mellem Parlamentet og mig og mit kabinet 

er baseret på åbenhed, gennemsigtighed, gensidig tillid og regelmæssig udveksling af oplysninger, herunder 

gennem min personlige deltagelse i udvalgshøringer, plenardebatter og internationale forhandlinger.  

 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg følge proaktivt op på formandens løfte om at give Parlamentet 

en stærkere rolle med hensyn til at tage initiativ til og udforme lovgivning. Jeg vil med glæde drøfte enhver 

beslutning fra Parlamentet i henhold til artikel 225 inden for rammerne af min portefølje med en særlig struktureret 

dialog med det kompetente udvalg, og jeg vil spille en aktiv rolle i Kommissionens drøftelser som opfølgning på 

sådanne beslutninger. For at give Parlamentet mulighed for at udøve sin demokratiske kontrol effektivt vil jeg 

forpligte mig til at give de nødvendige oplysninger om planlagte initiativer og igangværende 

lovgivningsprocedurer på en klar og rettidig måde og på lige fod med Rådet. Disse forpligtelser omfatter også en 

hurtig og klar opfølgning på Parlamentets holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer. Og selvfølgelig 

vil jeg i overensstemmelse med den interinstitutionelle aftale om bedre lovgivning sikre, at Parlamentet informeres 

fuldt ud om de potentielle sociale, miljømæssige og økonomiske konsekvenser af den foreslåede lovgivning.  

 

Spørgsmål fra Udvalget om Miljø, Folkesundhed og Fødevaresikkerhed 

3. Hvilke konkrete skridt vil De tage i forbindelse med den europæiske strategi for vandresiliens for at imødegå 

vandeffektivitet, -knaphed og -forurening samt vandrelaterede risici? Hvordan vil De tage hensyn til de enkelte 

medlemsstaters særlige forhold, herunder de landbrugsmæssige, og den kritiske forbindelse mellem vand og sunde 

økosystemer, idet der også tages hensyn til tilgængelige teknologier? Hvilke foranstaltninger agter De at træffe 

for at opnå og opretholde høje vandstandarder, herunder gennem håndhævelse af den eksisterende retlige ramme? 

Vand er et globalt anliggende, hvor EU fortsat skal udvise lederskab. Bæredygtig vandforvaltning, vandresiliens 

og vandknaphed er centrale udfordringer for EU's og medlemsstaternes fremtid. Vand er vigtigt for mennesker, 

virksomheder, landbrug, infrastruktur, energi, sejlads ad indre vandveje og hele økosystemer og de 

økosystemtjenester, de leverer. Vand er imidlertid allerede under pres i store dele af Europa og globalt på grund 

af klimaændringer, ringe strukturel forvaltning, ikkebæredygtig arealanvendelse, hydromorfologiske ændringer og 

forurening. 

Europas regioner og byer oplever i stigende grad dødelige hedebølger, vandknaphed og pludselige 

oversvømmelser. Det er afgørende for borgerne og for EU's bæredygtige velstand og konkurrenceevne på tværs af 

alle økonomiske sektorer at sikre et rent, effektivt og cirkulært vandforvaltningssystem (se også spørgsmål 8). Det 

skal være en central del af dagsordenen for en retfærdig omstilling at sikre adgang til rent vand for alle. 

Det overordnede mål med den europæiske strategi for vandresiliens vil derfor være at bevare vandkvaliteten og -

kvantiteten i og uden for EU, styrke vores vandindustris konkurrencemæssige innovative fordel og tackle de 

grundlæggende årsager til vandudfordringerne, herunder forurening, knaphed og virkningerne af klimaændringer. 

Strategien vil supplere den nye europæiske klimatilpasningsplan, den europæiske civilforsvarsmekanisme og den 

europæiske havpagt. Jeg vil arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst, 

kommissæren med ansvar for beredskab og krisestyring og kommissæren med ansvar for fiskeri og havet for at 

sikre en konsekvent tilgang i alle vores vandrelaterede initiativer. Partnerskab og solidaritet vil være nøglebegreber 

i denne sammenhæng. 

En omfattende "kilde til hav"-tilgang er afgørende for at integrere ferskvandsforvaltning i hele vandkredsløbet. 

Jeg forpligter mig til i partnerskab med kommissæren med ansvar for fiskeri og havet at sikre en bæredygtig 

forvaltning af vores hav- og kystøkosystemer og derved skabe et solidt grundlag for en blomstrende blå økonomi. 

Min tilgang vil omfatte tre konkrete hovedelementer, der fokuserer på streng gennemførelse af eksisterende 

lovgivning, betydelige investeringer i vandinfrastruktur og relevante rene industriteknologier samt forenkling af 

lovgivningen, hvor det giver mening. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg prioritere gennemførelsen 
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af central lovgivning i dialog med relevante interessenter og yde skræddersyet støtte til medlemsstaterne med 

henblik på at imødekomme specifikke behov, herunder i regionerne. Jeg forpligter mig til denne dialog, men vil 

ikke tøve med at træffe håndhævelsesforanstaltninger i tilfælde af strukturel manglende overholdelse. Med hensyn 

til finansieringsbehovene agter jeg at samarbejde med Den Europæiske Investeringsbank og andre finansielle 

institutioner og interessenter om at udvikle nye finansieringsløsninger og fremme investeringerne i både 

traditionelle og naturbaserede infrastrukturløsninger.  

I erkendelse af vores regionale forskelle og udfordringer vil jeg udvikle en europæisk strategi for vandresiliens, 

som bør slå til lyd for en sammenhængende tilgang til vandforvaltning, der er skræddersyet til de specifikke forhold 

i hver enkelt medlemsstat. Vi står i hele EU over for mange forskellige vandrelaterede problemer, herunder 

knapheden på vandressourcer som følge af længere perioder med tørke, katastrofale oversvømmelser og 

forringelsen af vandøkosystemer i både ferskvands- og havmiljøer. Alt dette har store omkostninger for borgerne 

og vores virksomheder. Selv om disse udfordringer er almindelige i hele Unionen, varierer deres forekomst og 

alvor. Jeg vil i samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer bestræbe mig 

på at mobilisere investeringer og støtte reformer, der tackler disse vandrelaterede udfordringer. Vores mål skal 

være at bevare den sociale og territoriale samhørighed og øge modstandsdygtigheden i land- og bysamfund i hele 

EU.  

Jeg er opmærksom på de specifikke udfordringer for landbrugssektoren, som er kraftigt påvirket af vandknaphed 

og -overskud samt af forringet vandkvalitet. Jeg mener, at det er bydende nødvendigt at træffe specifikke 

foranstaltninger for at støtte vandresiliente landbrugsmetoder og håndtere den negative indvirkning af 

næringsstoffer (herunder nitrater) og pesticidafstrømning på vandkvaliteten. I partnerskab med kommissæren for 

landbrug og fødevarer vil jeg bestræbe mig på at integrere vandresiliens i den nye vision for landbrug og fødevarer.  

Jeg ønsker i strategien for vandresiliens også at fremme udviklingen og anvendelsen af nye teknologier ved at lette 

adgangen til finansiering og ved at fremme vandeffektivitet, herunder gennem genbrug. Dette vil bygge på EU's 

vandsektors eksisterende innovative forspring og ekspertise inden for vandinfrastruktur, vandeffektivitet, 

digitalisering og kunstig intelligens (AI).  

Jeg er fast besluttet på at fremme global vandresiliens, og hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg indgå 

i dialog og partnerskaber med tredjelande, navnlig med FN's særlige udsending for vand, som forberedelse til FN's 

vandkonference i 2026. En nøgleprioritet vil være at sikre adgang til rent vand og sanitet og fremme 

grænseoverskridende vandsamarbejde. Støtte til multilaterale foranstaltninger på vandområdet gennem platforme 

som UNECE-konvention eller FN's konvention om bekæmpelse af ørkendannelse vil bidrage til global fred og 

stabilitet. 

 

4. Hvilke konkrete foranstaltninger agter De at fremlægge som led i retsakten om cirkulær økonomi for at skabe 

efterspørgsel efter sekundære råstoffer på markedet og etablere et indre marked for affald? Vil denne retsakt ud 

over den nødvendige gennemførelse af eksisterende lovgivning gå videre end til revisionen af den nuværende 

ramme for affald og bæredygtige produkter? Hvad er den forventede indvirkning på Unionens miljøaftryk, 

ressourceanvendelsen og EU's konkurrenceevne? Hvilke særlige sektorspecifikke foranstaltninger – f.eks. 

vedrørende kritiske råstoffer og tekstiler – agter De at træffe, også med hensyn til import fra tredjelande?  

Formålet med den cirkulære omstilling er at bevæge sig bort fra en lineær tilgang og hen imod en livscyklustilgang 

for produkter og materialer. Dette er afgørende for at forbedre konkurrenceevnen og de økonomiske resultater og 

samtidig mindske vores miljøaftryk og afhængighed af primære ressourcer. Cirkulære tilgange vil optimere 

ressourceproduktiviteten og anvendelsen af sekundære materialer og bør være en integreret del af aftalen om ren 

industri. 

Ressourceudvinding og -forarbejdning tegner sig for over halvdelen af de globale drivhusgasemissioner, en 

betydelig del af de sundhedsrelaterede virkninger og størstedelen af tabet af biodiversitet, når der tages hensyn til 

ændringer i arealanvendelsen. Ressourcer udgør de største inputomkostninger for den europæiske 

fremstillingsindustri, hvorfor en forsigtig og rationel anvendelse af ressourcerne er af afgørende betydning for 

konkurrenceevnen. EU's industrier er afhængige af kritiske og strategiske råstoffer, og cirkulære systemer er 

udformet til at holde ressourcerne i brug så længe som muligt og dermed begrænse affald og mindske den eksterne 

afhængighed, der truer vores åbne strategiske autonomi.  
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Den afgående Kommission har udført et betydeligt arbejde med at indføre nye initiativer og revidere centrale 

retsakter.  

Samtidig er det indre marked for den cirkulære økonomi endnu ikke en realitet. 

De største udfordringer for EU's omstilling til en cirkulær økonomi er den relativt lave efterspørgsel efter 

sekundære råstoffer, cirkulære produkter og tjenesteydelser kombineret med et ineffektivt indre marked for affald. 

Dette blev fremhævet i Letta- og Draghi-rapporterne. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, er det nogle af de 

områder, jeg gerne vil fokusere på.  

For at kunne gøre en konkurrencedygtig cirkulær økonomi til en realitet og maksimere fordelene ved det indre 

marked er det afgørende at rette op på ineffektiviteten på markedet (se også spørgsmål 9). Sekundære råstoffer er 

ofte dyrere end nye materialer, hvis priser typisk ikke tager højde for miljøvirkningerne af deres udvinding og 

forarbejdning. Inden jeg fremlægger retsakten om cirkulær økonomi, vil jeg foretage en grundig vurdering af disse 

udfordringer og udforske mulige løsninger gennem en omfattende dialog med interessenter, nationale 

myndigheder og erhvervslivet, altid med henblik på at forbedre konkurrenceevnen og strømline processerne. Dette 

vil omfatte strategier til at øge udnyttelsen af sekundære råstoffer for derved at mindske miljøaftrykket – navnlig 

fra forbrugere og materialer – og støtte vores industris konkurrencefordele.  

 Jeg ser potentiale i tre byggesten:  

• Den praktiske gennemførelse af den omfattende lovgivning, som Parlamentet og Rådet godkendte i sidste 

mandatperiode. Dette omfatter overvågning, tidlig varsling og teknisk bistand samt undersøgelse af 

finansieringsløsninger. 

• Udnyttelse af det indre marked, hvilket indebærer større harmonisering og mere effektive tilgange til spørgsmål 

som udvidet producentansvar og kriterier for affaldsfasens ophør samt strømlining og forenkling.  

• Styrkelse af økonomien i den cirkulære omstilling og fremme af cirkulære produkter og forretningsmodeller, 

herunder i den hurtigt voksende e-affaldsstrøm, som er rig på kritiske og andre værdifulde materialer.  

Vi skal også huske på, at EU handler på de globale markeder, og at vores politikker har virkninger uden for vores 

grænser. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg derfor arbejde sammen med mine kommissærkolleger om den 

eksterne dimension af cirkularitet. Jeg ønsker at samarbejde for at sikre lige vilkår, herunder gennem 

markedsovervågning. Vi er også nødt til at diversificere importen af kritiske råstoffer og fremme cirkularitet 

gennem partnerskaberne for ren handel og investering for at fremme langsigtede, gensidigt fordelagtige 

forbindelser. 

For at fastlægge de mest effektive og egnede instrumenter til retsakten om cirkulær økonomi ønsker jeg at deltage 

i omfattende høringer og gennemføre omfattende konsekvensanalyser under nøje hensyn til formuleringen af den 

nuværende gældende EU-ret, de potentielle finansielle konsekvenser og den administrative byrde. Selv om 

eventuelle foranstaltninger skal målrettes, påtænker jeg at gå videre end en revision af den nuværende ramme, 

hvor dette er hensigtsmæssigt. Eksempler på instrumenter, der kan spille en vigtig rolle, er yderligere 

harmonisering, foranstaltninger, der specifikt er rettet mod den stigende strøm af e-affald, foranstaltninger til 

fremme af nye markeder gennem mål for genanvendt indhold, økonomiske incitamenter og en revision af 

politikkerne for offentlige indkøb. Jeg vil ikke vælge en universalløsning, da jeg er bevidst om materialernes 

forskelligartede karakter og deres unikke udbuds- og efterspørgselsudfordringer. I stedet vil jeg fortsætte 

gennemførelsen af strategierne og lovgivningen for plast, batterier, emballage og tekstiler og skræddersy vores 

indsats for at tage højde for de særlige forhold i hver sektor. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, agter jeg som nævnt i min opgavebeskrivelse desuden at fremlægge en 

ny bioøkonomisk strategi for at tilskynde til innovation, opskalere produktionen af biomaterialer på en bæredygtig 

måde og udnytte synergier med den cirkulære økonomi (se også spørgsmål 7). 

Jeg vil også udnytte potentialet i forordningen om miljøvenligt design for bæredygtige produkter med henblik på 

den cirkulære økonomi i samråd med interessenterne for at sikre, at kravene til miljøvenligt design er strømlinede, 

operationelle og effektive (se også spørgsmål 9).  

Overordnet set er mit mål at udarbejde en retsakt om cirkulær økonomi, der sætter Unionens miljøaftryk på en 

vedvarende nedadgående kurs og samtidig styrker EU's konkurrenceevne og fremmer vores åbne strategiske 

autonomi.  
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5. Hvordan vil De gennemføre handlingsplanen for nulforurening for at sikre, at alle sektorer håndteres korrekt, 

hvor det er nødvendigt, og overvejer De yderligere foranstaltninger? Hvornår vil De fremlægge et forslag til 

revision af REACH, der sikrer forenkling, samtidig med at der sikres øget beskyttelse af sundhed og miljø og en 

konkurrencedygtig industri? Hvad er Deres plan for PFAS-stoffer for så vidt angår at minimere menneskers og 

miljøets eksponering for dem, samtidig med at der sikres en klar og gennemførlig ramme for industrien ved at tage 

hensyn til væsentlige anvendelser af stofferne?  

Rent vand og ren luft er grundlæggende rettigheder, der gavner alle. Foranstaltningerne i handlingsplanen for 

nulforurening fra 2021 er nu afsluttet eller er langt fremme, herunder revideret, styrket og ajourført lovgivning, 

der bidrager til den europæiske grønne pagt om luftkvalitet, vandforurenende stoffer, rensning af byspildevand, 

industrielle emissioner, kviksølv og klassificering, mærkning og emballering af skadelige kemikalier. I 

overensstemmelse med den tiltrædende formands politiske retningslinjer vil prioriteten for de kommende år være 

på gennemførelse og på at støtte medlemsstaterne – herunder regioner og byer – med at omsætte disse nye 

foranstaltninger til praksis til gavn for både mennesker, navnlig de mest sårbare, og virksomheder. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg give et samlet overblik over de fremskridt, der er gjort hen imod 

vores 2030-mål for nulforurening. De vigtigste resterende skridt omfatter færdiggørelsen af de igangværende 

evalueringer af lovgivningen om nitrater, havstrategirammen og badevand samt kvalitetskontrollen af princippet 

om, at forureneren betaler. Den planlagte strategi for vandresiliens vil også være vigtig i den forbindelse. 

Den tiltrædende formand opfordrer i sine politiske retningslinjer desuden til en kemikalieindustripakke som led i 

aftalen om ren industri. Denne pakke bør styrke håndhævelsen af kemikalielovgivningen for at skabe lige vilkår, 

herunder for onlinesalg, med henblik på at opretholde og støtte bæredygtige EU-virksomheders 

konkurrencemæssige stilling på verdensplan. Desuden bør den yde større støtte til kemikalieindustrien, navnlig 

SMV'er, i forbindelse med deres omstilling til sikrere alternativer. Jeg vil sammen med den ledende næstformand 

med ansvar for velstand og industristrategi udarbejde en kemikalieindustripakke, som inkluderer et 

lovgivningsforslag om revision af REACH i 2025 (se også spørgsmål 8). Jeg ønsker, at revisionen af REACH 

forenkler og moderniserer de lovgivningsmæssige rammer for at øge den bæredygtige konkurrenceevne og 

sikkerhed i EU og sikre beskyttelsen af menneskers sundhed og miljøet. Jeg ønsker at revidere det dobbelte 

godkendelses- og begrænsningssystem for at mindske behovet for individuelle godkendelser af anvendelser af 

farlige stoffer væsentligt og for at forbedre oplysningskravene på centrale områder såsom hormonforstyrrende 

stoffer. Dette vil lukke informationshuller og forbedre risikostyringen. 

I Kommissionens meddelelse fra april 2024 om "væsentlige anvendelsesformål" anerkendes det, at der er 

betydelige industrielle anvendelser af skadelige stoffer, herunder PFAS, som er afgørende for den grønne og den 

digitale omstilling samt for vores strategiske autonomi. Det nuværende forslag om at begrænse PFAS inden for en 

bred vifte af forbruger- og industrianvendelser bør skabe yderligere klarhed og forudsigelighed så hurtigt som 

muligt. Jeg kan allerede nu oplyse, at jeg vil søge at forbyde brugen af PFAS i forbrugeranvendelser som f.eks. 

kosmetik, materialer bestemt til kontakt med fødevarer og udendørstøj. Hvis der ikke findes passende alternativer 

med hensyn til ydeevne og sikkerhed, vil jeg støtte den fortsatte anvendelse af PFAS i industrielle anvendelser, 

navnlig kritiske anvendelser, under nøje kontrollerede forhold, indtil der findes acceptable erstatninger, ledsaget 

af strenge emissions- og bortskaffelsesregler for at begrænse deres udledning i miljøet og klare incitamenter til at 

innovere og udvikle bæredygtige erstatninger. 

 

6. Forpligter De Dem til fuld og rettidig gennemførelse og håndhævelse af den eksisterende naturrelaterede 

lovgivning og til at opfylde EU's internationale forpligtelser? Hvordan vil De sikre, at der er et tilstrækkeligt 

finansieringsniveau til rådighed til at gennemføre disse politikker, herunder en eventuel særlig 

naturgenopretningsfond i den næste FFR? Hvordan forestiller De Dem, at der kan udvikles en ramme for 

naturkreditter? 

Jeg er fast besluttet på en fuldstændig og rettidig gennemførelse og håndhævelse af al naturrelateret lovgivning og 

opfyldelse af EU's internationale forpligtelser vedrørende biodiversitet, navnlig inden for den globale 

Kunming-Montreal-ramme for biodiversitet. Sunde økosystemer giver mange fordele for mennesker og vores 

samfund, herunder modvirkning af klimaændringer, tilpasning, forebyggelse af katastroferisici, 
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fødevaresikkerhed, vandsikkerhed og forskellige andre økosystemtjenester. Dette er afgørende for vores samfunds 

trivsel og vores økonomiers modstandsdygtighed samt for vores konkurrenceevne på lang sigt.  

Selv om målet om juridisk beskyttelse af 30 % af vores landområde synes at være inden for rækkevidde, kræver 

det en øget indsats at nå samme mål for vores have. Desuden skal vi sikre, at alle beskyttede områder forvaltes og 

bevares på effektiv vis for at give samfundet, vores økonomi og naturligvis naturen selv det fulde udbytte.  

Gældende EU-ret på naturområdet, herunder de såkaldte naturdirektiver og den nye forordning om 

naturgenopretning, er vigtige og samtidig fleksible værktøjer til at hjælpe med at beskytte og genoprette 

økosystemer, beskytte vigtige økosystemtjenester og øge Europas modstandsdygtighed. På den måde bidrager de 

også til vores konkurrenceevne. Det er også nødvendigt med en fuld gennemførelse og håndhævelse for at opfylde 

EU's internationale forpligtelser, hvilket vil være blandt mine vigtigste prioriteter, hvis jeg bliver godkendt som 

kommissær.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg fokusere på gennemførelsen i tæt samarbejde med alle 

interessenter og samtidig anvende hele den værktøjskasse, der er til rådighed, herunder teknisk bistand, 

kapacitetsopbygning, sikring af overholdelse og håndhævelse. Jeg ønsker også at samarbejde med regionerne for 

at drøfte deres specifikke udfordringer. Jeg går ind for forenkling og vil sigte mod at minimere unødvendige 

administrative byrder og forbedre sammenhængen og synergierne mellem forskellige politikker, hvor det er 

muligt, uden at underminere målene for vores politikker.  

Jeg mener, at vi er nødt til hurtigt at udrulle de digitale værktøjer og udnytte deres fulde potentiale. Navnlig vil 

jordobservationsteknologier bidrage til gennemførelses- og håndhævelsesforanstaltninger og samtidig minimere 

byrden for interessenterne. 

Det er afgørende at øge naturpositive investeringer for at opbygge en modstandsdygtig og konkurrencedygtig 

økonomi. Ved at investere i naturen tager vi ikke kun fat på miljømæssige udfordringer, men skaber også nye 

muligheder for mennesker, virksomheder og jobskabelse i nye sektorer. Der vil være behov for tilstrækkelig 

offentlig og privat finansiering til natur. 

Den nuværende flerårige finansielle ramme giver allerede flere finansieringsmuligheder til natur, og de skal 

udnyttes fuldt ud. Som fastsat i den tiltrædende formands politiske retningslinjer har vi brug for en ny tilgang til 

et moderne og styrket budget for den næste flerårige finansielle ramme. Vi skal sigte mod et nyt langsigtet budget, 

der vil være mere fokuseret, mere strømlinet og mere virkningsfuldt, samtidig med at det afspejler de europæiske 

strategiske prioriteter og vores ambition om at være en investeringskommission. Jeg forpligter mig til at foretage 

en vurdering af, hvordan vi bedst kan bidrage til naturgenopretning fra forskellige kilder, og hvordan vi kan skabe 

incitamenter, der belønner landbrugere og andre arealforvaltere, som arbejder med naturen på en respektfuld måde. 

Jeg vil arbejde sammen med kommissæren med ansvar for landbrug og fødevarer og kommissæren med ansvar 

for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning om dette. Vores overvejelser skal starte med "hvad vi 

ønsker at finansiere" for derefter at se på, "hvordan" vi bedst kan opfylde vores mål og maksimere resultaterne i 

praksis. Dette vil gøre det muligt for os at gøre vores finansiering mere virkningsfuld.  

I betragtning af det presserende behov for yderligere finansiering og de betydelige økonomiske muligheder, det 

giver, er det min hensigt, hvis jeg bliver godkendt som kommissær, at undersøge indførelsen og udrulningen af 

markedsbaserede incitamenter som et supplement til offentlig finansiering. Disse vil omfatte naturcertifikater og -

kreditter, der er udformet med henblik på økonomisk at belønne dem, som anvender bæredygtige metoder. Sådanne 

incitamenter kan også tilskynde forsikringsselskaber til at investere mere i robuste økosystemer, hjælpe 

virksomheder med at udnytte økosystemtjenester og fremme udviklingen af miljøvenlige produkter. Hvis min 

udnævnelse bekræftes, agter jeg at indgå i en dialog med relevante interessenter og videreudvikle arbejdet med 

pilotordninger for biodiversitetscertificering og naturkreditter og dermed styrke den nuværende nationale indsats. 

Disse ordninger bør overholde strenge kvalitetskriterier, der er i overensstemmelse med europæiske og 

internationale biodiversitetsmål. 

 

7. Hvordan vil den opdaterede bioøkonomiske strategi frigøre den europæiske bioøkonomis potentiale på en 

bæredygtig måde og i overensstemmelse med de mål, der er fastsat i den grønne pagt? Hvilke konkrete 
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foranstaltninger vil De træffe for at gennemføre en videnskabeligt baseret strategi, der i væsentlig grad bidrager 

til EU's økonomiske konkurrenceevne, samtidig med at miljø- og naturressourcerne respekteres? 

EU's voksende bioøkonomisektor tilbyder alternative og innovative løsninger, der spænder over en bred vifte af 

sektorer, herunder landbrug, fødevarer, byggeri, materialer såsom plast og tekstiler, kemikalier og transport, og 

giver EU's borgere og virksomheder mange interessante muligheder. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, 

vil jeg udforske det fulde potentiale i de voksende bioøkonomiske sektorer. Jeg mener, at bioøkonomien kan 

bidrage væsentligt til konkurrenceevne og velstand som et vigtigt supplement til cirkularitet og en vigtig del af 

EU's aftale om ren industri. Jeg vil fremlægge en ny bioøkonomisk strategi i overensstemmelse med formandens 

tilsagn om at holde kursen i forbindelse med den europæiske grønne pagt. Jeg ser den bioøkonomiske strategi som 

et centralt element i EU's dagsorden for bæredygtig konkurrenceevne og industripolitikker med forbindelser til 

retsakten om bioteknologi, strategien om biovidenskab og retsakten om cirkulær økonomi. 

Som led i en forbedret bioøkonomisk strategi er vi nødt til at støtte og muliggøre vigtige investeringer i teknologier, 

sektorer, produkter og materialer, der kan bidrage til at opskalere bioøkonomien. Cirkularitet vil være et centralt 

tema, der sikrer, at bioøkonomien mindsker presset på miljøet, beskytter biodiversiteten og forbedrer hele spektret 

af økosystemtjenester. Dette indebærer fremme af strategisk anvendelse af biomasse og bevarelse af biomasse i 

økonomien så længe som muligt, inden den anvendes til energiproduktion, således at anvendelsen af sekundære 

råmaterialer (såsom fødevare- og landbrugsaffald, biprodukter og sidestrømme) maksimeres. 

Jeg mener, at det i vores tilgang skal anerkendes, at biomasse er vedvarende, men ikke uudtømmelig. I en tid med 

øget konkurrence om biomasse er det afgørende, at vi håndterer presset på jord og biomasse i overensstemmelse 

med EU's internationale forpligtelser, herunder den globale Kunming-Montreal-ramme for biodiversitet. Dette 

afhænger af bæredygtig tilvejebringelse af råmaterialer og gennemførelsen af princippet om kaskadeanvendelse, 

der sikrer, at biomasse udnyttes for maksimal økonomisk og miljømæssig værdi. Ved at fokusere på 

undervurderede råmaterialer, der overholder principperne om bæredygtighed og cirkularitet, kan vi frigøre 

potentialet i bæredygtig bioenergi, navnlig i sektorer som luftfart, der sandsynligvis stadig vil være afhængige af 

flydende brændstoffer i den overskuelige fremtid.  

For at nå disse mål bør der i strategien udpeges en række bioøkonomiske sektorer og produkter, som EU først og 

fremmest skal fokusere på, og findes veje til at støtte deres opskalering og styrke de virksomheder, der er aktive i 

disse sektorer. Vi er nødt til at tage højde for, at biobaserede produkter i mange tilfælde i øjeblikket ikke er 

omkostningskonkurrencedygtige i forhold til fossile alternativer. Mulige instrumenter til at styrke bæredygtige 

virksomheder og forbedre deres betingelser for at gå "fra laboratorium til produktion" kan omfatte miljømærkning, 

forenkling af lovgivningsprocedurer, incitamenter til biobaserede løsninger gennem offentlige indkøb, fastsættelse 

af relevante industristandarder og potentiel indførelse af krav til biobaseret indhold for udvalgte produktkategorier 

efter nøje overvejelse og dialog med alle relevante interessenter. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg udvikle strategien i en inklusiv og åben dialog med EU's 

institutioner og interessenter. Jeg er fast besluttet på at understøtte strategien med den seneste videnskabelige 

udvikling på grundlag af de resultater, den indsigt og den forskning, der er gjort tilgængelig siden den seneste 

ajourføring af strategien i 2018, herunder fællesforetagendet for et cirkulært biobaseret Europa på 2 mia. EUR 

under Horisont Europa. Fremadrettet er vi også nødt til at fastlægge, hvor der er behov for nøgleinvesteringer i 

teknologier, sektorer, produkter eller materialer, som vil fremme opskaleringen af bioøkonomien, samtidig med at 

biomassekløften lukkes, navnlig ved at støtte bæredygtig udvinding, maksimere anvendelsen af sekundære 

råmaterialer såsom fødevare- og landbrugsaffald og bevare biomaterialer i materialeanvendelser så længe som 

muligt. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Industri, Forskning og Energi  

8. Hvordan planlægger De at bidrage til aftalen om ren industri? Hvilke foranstaltninger påtænker De i den 

forbindelse for retsakten om cirkulær økonomi, navnlig i forbindelse med kritiske råstoffer? Hvordan planlægger 

De at fremme ambitionen om nulforurening, og hvilke foranstaltninger mener De, bør medtages i den nye 

kemikalieindustripakke? Har De i den forbindelse nogen specifikke planer for PFAS? Hvilke foranstaltninger 

agter De at foreslå inden for rammerne af den europæiske strategi for vandresiliens i forbindelse med 

energisektoren, industrisektoren og den digitale sektor? Hvordan agter De at videreudvikle det nye europæiske 

Bauhaus? 



 

 – 9 –   

Aftalen om ren industri vil fastlægge, hvordan vi kan understøtte vores konkurrenceevne, modstandsdygtighed og 

strategiske autonomi og samtidig opnå klimaneutralitet. Målet er at styrke industriens konkurrenceevne og 

samtidig gøre fuld brug af en ren og cirkulær økonomi for at bidrage til at mindske forurening, udtømning af 

ressourcer og tab af biodiversitet. Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for ren, 

retfærdig og konkurrencedygtig omstilling, den ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi 

og kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst om aftalen om ren industri for at bane vejen for at 

dekarbonisere industrien og opnå en ressourceeffektiv, cirkulær og ren økonomi. Cirkulære tilgange vil optimere 

ressourceproduktiviteten og anvendelsen af sekundære materialer og bør være en integreret del af aftalen om ren 

industri. 

Jeg ønsker, at retsakten om cirkulær økonomi fokuserer på de resterende flaskehalse i den cirkulære omstilling. 

Ifølge Letta- og Draghi-rapporterne er disse flaskehalse manglen på et effektivt cirkulært indre marked for affald, 

sekundære materialer og bæredygtige produkter, lav efterspørgsel efter sekundære råstoffer og priser på nye 

materialer, der ikke afspejler deres eksternaliteter. Konsekvensanalysen i forbindelse med retsakten om cirkulær 

økonomi vil derfor undersøge de udfordringer, der er forbundet med efterspørgsel efter og udbud af sekundære 

råstoffer. Jeg har også til hensigt at indgå i en dialog med interessenter om dette spørgsmål. De specifikke 

foranstaltninger vil afhænge af denne vurdering og input fra interessenterne. Under alle omstændigheder vil 

gennemførelsen af de eksisterende regler også være afgørende for en vellykket cirkulær økonomi. I mit svar på 

spørgsmål 4 skitserer jeg de eventuelle byggesten, der skal overvejes. Jeg ønsker at udforme disse byggesten på 

en måde, der, hvor det er muligt, gør livet lettere for virksomheder, der deltager i den cirkulære økonomi. Et 

spørgsmål, der skal overvejes i denne forbindelse, er, at producenter af sekundære råstoffer bør kunne sælge deres 

produkter i hele det indre marked uden at skulle overholde forskellige regler fra medlemsstat til medlemsstat. 

Cirkulære tilgange vil være afgørende for at nå benchmarket i forordningen om kritiske råstoffer på 25 % 

genanvendte strategiske råstoffer senest i 2030. Krav til miljøvenligt design bør også sikre, at produkter, der 

indeholder kritiske råstoffer, er udformet, så de er holdbare og kan repareres og genanvendes. Ikkekritiske råstoffer 

udgør også udfordringer for fabrikanterne. Mange (stål, cement, plast, biomaterialer osv.) har et betydeligt CO2-

aftryk, og mange EU-virksomheder er afhængige af import fra tredjelande, hvilket gør dem sårbare over for 

prisvolatilitet og forsyningsknaphed og EU mere sårbart ud fra et perspektiv om strategisk autonomi. 

Som allerede forklaret i mit svar på spørgsmål 5 er foranstaltningerne i handlingsplanen for nulforurening fra 2021 

nu afsluttet eller er langt fremme. I overensstemmelse med den tiltrædende formands politiske retningslinjer vil 

prioriteten for de kommende år være på gennemførelse og på at støtte medlemsstaterne – herunder regioner, 

landdistrikter og bysamfund – med hensyn til at sikre, at foranstaltningerne er effektive og leverer de forventede 

resultater.  

Den tiltrædende formand opfordrer i sine politiske retningslinjer til en kemikalieindustripakke som led i aftalen 

om ren industri. Jeg vil sammen med den ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi som 

allerede nævnt i mit svar på spørgsmål 5 udarbejde et lovgivningsforslag om revision af REACH i 2025 med 

henblik på at forenkle og modernisere de lovgivningsmæssige rammer for at øge den bæredygtige 

konkurrenceevne og sikkerhed i EU og sikre beskyttelsen af menneskers sundhed og miljøet. 

PFAS-forureningen af jord og vand udgør en trussel mod menneskers sundhed og miljøet og medfører betydelige 

samfundsmæssige og økonomiske omkostninger. I mit svar på spørgsmål 5 forklarer jeg, hvilken tilgang jeg vil 

have til begrænsningerne af PFAS og de betingelser, der vil gælde for deres anvendelse. 

Jeg har i spørgsmål 3 redegjort for mine detaljerede planer for den europæiske strategi for vandresiliens. En vigtig 

del af denne strategi vil være at fremme cirkularitet og vandeffektivitet. Jeg er fast besluttet på at sørge for at 

fremme nye markedsmuligheder for EU's allerede meget konkurrencedygtige vandindustri. 40 % af de globale 

patenter vedrørende vandforvaltning er europæiske, og jeg er overbevist om vores virksomheders potentiale i 

denne sektor.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg fremme det nye europæiske Bauhaus, som er en fortsat katalysator for den 

europæiske grønne pagt. Jeg mener, at det nye europæiske Bauhaus kan gøre cirkularitet håndgribelig for borgere, 

forskere og virksomheder gennem specifikke projekter på lokalt plan på tværs af medlemsstaterne og deres 

regioner. Jeg agter at bygge videre på den hidtidige succes og anvende finansieringsfaciliteterne til at fremme 

forskning, afprøvning og demonstration af projekter i overensstemmelse med Bauhaus-ånden og dens tre 

kerneværdier – bæredygtighed, inklusion og æstetik. Målet er at øge synligheden og den sociale opbakning til den 

rene og retfærdige omstilling ved at trække på inddragelsen af Bauhaus-fællesskabet og det menneskecentrerede 

perspektiv. Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer, 
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med kommissæren med ansvar for startups, forskning og innovation og med kommissæren med ansvar for energi 

og boliger.  

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

9. Formanden for Europa-Kommissionen bad Dem i opgavebeskrivelsen om sammen med den ledende 

næstformand med ansvar for velstand og industristrategi at stå i spidsen for en retsakt om cirkulær økonomi med 

henblik på at etablere et indre marked for affald og øge Deres bestræbelser på at udvikle et indre marked for 

bæredygtige produkter. Hvad er Deres vision, og hvad er de specifikke tiltag, herunder lovgivningsmæssige 

foranstaltninger, som De vil orientere Dem imod i de kommende år for at nå disse mål? 

Jeg vil i retsakten om cirkulær økonomi sætte fokus på de resterende flaskehalse i den cirkulære omstilling. Disse 

flaskehalse omfatter manglen på et effektivt cirkulært indre marked for affald, sekundære materialer og 

bæredygtige produkter, lav efterspørgsel efter sekundære råstoffer og det faktum, at priser på nye materialer ikke 

afspejler deres eksternaliteter.  

Som en del af retsakten om cirkulær økonomi ønsker jeg derfor at foreslå foranstaltninger på efterspørgsels- og 

udbudssiden og samtidig forenkle de lovgivningsmæssige rammer, som det også nævnes i Letta- og Draghi-

rapporterne. Alle specifikke foranstaltninger vil bygge på omfattende konsekvensanalyser og interessenternes 

synspunkter. Jeg har i mine svar på spørgsmål 4 og 8 allerede forklaret min vision og skitseret de foranstaltninger, 

jeg agter at træffe.  

Jeg vil ikke vælge en universalløsning, da forskellige materialer har forskellige udfordringer på udbuds- og 

efterspørgselssiden. Enhver foranstaltning til forbedring af markedet for sekundære ressourcer vil afspejle, at 

markederne for forskellige produkter (f.eks. plast, tekstiler, metaller, biomaterialer og ikkemetalliske mineraler) 

har deres egne karakteristika. Jeg forestiller mig et indre marked for bæredygtige produkter, der styrker 

konkurrenceevnen og giver forbrugerne holdbare, reparerbare og højtydende produkter. Dette marked vil sikre fair 

og ensartede spilleregler for producenter i hele Europa. Ved at skabe muligheder for genanvendelsesvirksomheder, 

genfremstillingsvirksomheder, reparatører og renoveringsvirksomheder sigter vi mod at skabe nye job inden for 

en lang række kvalifikationsniveauer og i alle medlemsstater og dermed fremme økonomisk vækst og 

bæredygtighed. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg koordinere arbejdet med vedtagelsen af den første arbejdsplan 

for forordningen om miljøvenligt design for bæredygtige produkter i Kommissionens første år. I denne plan 

fastlægges de vigtigste produktkategorier for anvendelsen af nye kriterier for miljøvenligt design med fokus på 

forbruger- og industriprodukter med stor indvirkning. Jeg lover at basere disse nye standarder på en proces med 

gennemsigtig høring og aktiv deltagelse af interessenter via forummet for miljøvenligt design. Mit mål er at 

fastsætte krav, der forlænger materialers og produkters livscyklus i EU's økonomi, samtidig med at 

omkostningerne og den administrative indsats for både forbrugere og virksomheder mindskes. 

Endelig har vi med hensyn til det indre marked for affald allerede taget skridt til at afhjælpe fragmenteringen af 

EU-markedet ved at fjerne forskelle i gennemførelsen, fortolkningen og anvendelsen af affaldslovgivningen. Det 

indre marked for affald og sekundære ressourcer fungerer imidlertid stadig mangelfuldt. Vi er nødt til at fjerne de 

resterende hindringer. Harmoniserede tilgange til kriterier for affaldsfasens ophør og til udvidet producentansvar 

kan f.eks. styrke det indre marked for affald og de deraf følgende sekundære råstoffer yderligere. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Landbrug og Udvikling af Landdistrikter 

10. Landbruget og skovbruget står for det største forbrug af jord i EU og bidrager dermed væsentligt til at nå 

EU's klima- og biodiversitetsmål. Hvordan agter De som indstillet kommissær at skabe balance mellem målene 

om beskyttelse af biodiversiteten og bevarelse af naturen på den ene side og bevarelse af landbrugsproduktionen 

og sikring af fødevaresikkerheden og en bæredygtig anvendelse af biomasse på den anden side? Hvordan 

planlægger De at styrke landbrugets vandresiliens med henblik på at øge landbrugsproduktionen? Hvad er Deres 

idéer til at bidrage til visionen om fødevarer og landbrug? Hvordan vil De sikre, at landbrugs- og 

skovbrugssektoren integreres i den bioøkonomiske strategi? 

Den strategiske dialog om fremtiden for EU's landbrug har været en vigtig rettesnor for indsatsen for at skabe 

socialt ansvarlige, økonomisk rentable og miljømæssigt bæredygtige landbrugsfødevaresystemer. Hvis min 



 

 – 11 –   

udnævnelse bekræftes, agter jeg at arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for landbrug og fødevarer 

om at bygge videre på arbejdet i den strategiske dialog for at sikre, at EU's landbrugssektor forbliver 

konkurrencedygtig, modstandsdygtig og bæredygtig.  

Landbrugere og skovbrugere er vigtige arealforvaltere, der har en stærk tilknytning til det naturlige miljø. De er 

afhængige af, og er vigtige for at bevare, en sund jordbund, rent vand og ren luft samt rig biodiversitet, som gør 

det muligt at producere vigtige og sikre fødevarer af høj kvalitet til os alle. Landbrugsjord fungerer også som 

kulstofdræn og stiller vedvarende ressourcer til rådighed for bioøkonomiske sektorer, f.eks. biomasse til industri 

og energi. Landbrugere og skovbrugere er dybt bevidste om den indvirkning, som tørke, oversvømmelser, 

naturbrande, vandknaphed og tab af biodiversitet kan have på deres levebrød. Dette omfatter reduceret 

fødevarebeskyttelse og øget risiko for planteskadegørere og dyresygdomme. Øget konkurrence om ressourcer og 

jord kan også føre til højere sociale og økonomiske omkostninger på lang sigt. Jeg er overbevist om, at vi ved at 

handle i fællesskab kan vende tabet af biodiversitet og forringelsen af vandkvaliteten gennem gennemførelse af 

bæredygtige landbrugsmetoder. 

Vi er nødt til at sikre, at landbrugere og skovbrugere har attraktive og stabile indtægter, som afspejler deres 

afgørende rolle med hensyn til at arbejde for naturen, regenerere jordbunden og bevare rent vand og ren luft. En 

forbedret forvaltning af næringsstoffer og pesticider er en del af løsningen til at mindske forureningen og bevare 

jordbundskvaliteten, samtidig med at det sikres, at landbruget forbliver konkurrencedygtigt og fungerer inden for 

planetens grænser. Jeg er klar over udfordringerne, men jeg er fast besluttet på at arbejde for et afbalanceret resultat 

til gavn for alle.  

Vi er også nødt til at integrere primærproducenterne bedre i bioøkonomiens værdikæde og udnytte dens fulde 

potentiale. Jeg agter i mit arbejde med at fremlægge EU's nye bioøkonomiske strategi at høre og inddrage alle 

relevante interessenter, herunder landbrugere og skovbrugere, for at sikre, at der tages hensyn til deres synspunkter 

og behov (se spørgsmål 7).  

Landmændene lever af det, de producerer. Det er en udfordrende sektor, der afhænger af vejrforholdene og 

skiftende markedspriser. Hvis vi ønsker, at landbrugerne skal bevæge sig yderligere i retning af en mere 

miljømæssigt bæredygtig praksis, er vi nødt til fortsat at tage ved lære af det, som landbrugerne har givet udtryk 

for i de seneste måneder, med henblik på at udforme og anvende en ny tilgang til at sikre bæredygtighed, støtte 

dekarbonisering og bevare biodiversiteten. Jeg tror fuldt og fast på at arbejde med positive incitamenter og 

belønninger såsom betaling for økosystemtjenester for at fremme bevarelse og bæredygtig anvendelse af 

økosystemtjenester. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg prioritere udformningen af naturpositive 

foranstaltninger og private investeringer som et supplement til offentlig finansiering, herunder fremskyndelse af 

arbejdet med naturkreditter i tæt samarbejde med interessenter, herunder medlemsstaterne, internationale partnere 

og organisationer. 

De to endnu ikke vedtagne lovgivningsforslag om overvågning af skove og jordbund bør sikre øget overvågning 

og bæredygtig skovforvaltning. Hvis min udnævnelse bekræftes, ser jeg frem til at samarbejde med Europa-

Parlamentet om disse spørgsmål. Jeg er overbevist om, at vi er nødt til at arbejde med incitamenter for at skabe de 

rette rammer for skovbrugere med henblik på at fremme modstandsdygtige skove, der bidrager til biodiversitet, 

modvirkning af og tilpasning til klimaændringer og bioøkonomien, og at vi er nødt til at anerkende eksisterende 

bæredygtighedsbestræbelser. Jeg vil sigte mod at lette og fremme inddragelsen af privat finansiering i denne 

sammenhæng.  

 


